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ســرویس سیاســی - یک عضو مجمع 
نماینــدگان اصفهان گفت: هوای اصفهان بر اثر 
صنایع آلاینده در ذوب آهن و پالایشــگاه ها و 
فولاد و نیروگاه ها بســیار آلوده اســت. در این 
شــرایط کارگران ذوب آهن اعتراض دارند که 
حق و حقوقشان طبق طبقه بندی مشاغل رعایت 

نشده است.
حجت الاســام محمدتقــی نقدعلی در 
جلســه علنی مجلس، با محکــوم کردن اقدام 
آمریــکا در  وتوی قطعنامه آتــش بس غزه در 
تذکری گفــت: در اصفهان طــرح طبقه بندی 
مشــاغل در ذوب آهن اصفهان اجرایی شــده 

اما کارگران ذوب آهن اصفهان مدعی هســتند 
کــه در چارچوب این طرح قرار نگرفتند؛ وزیر 
تعــاون، کار و رفاه اجتماعــی هیاتی به ذوب 
 آهن اصفهــان اعزام کند تا مطالبات کارگران را 

بشنوند.
وی در تذکــر دیگــری بیان کــرد: هوای 
اصفهــان بــر اثر صنایع آلاینــده در ذوب آهن 
و پالایشــگاه هــا و فولاد و نیروگاه ها بســیار 
آلــوده اســت. در این شــرایط کارگران ذوب 
آهــن اعتــراض دارنــد که حق و حقوقشــان 
 طبــق طبقه بنــدی مشــاغل رعایت نشــده 

است.

نماینده خمینی شهر با بیان اینکه مدارس و 
ادارات اصفهــان به دلیل آلودگی هوا تعطیل می 
شوند، افزود: ما در اصفهان به برخورداری متهم 
می شــویم در حالی که آب از طریق این صنایع 

مصرف می شود.
نقدعلــی در تذکری به ســازمان حفاظت 
محیط زیســت گفت: تعطیلی مدارس و ادارات 
درســت نیست و به کشور ضربه می زند. ما در 
اصفهان عطای این صنایع را به لقایش بخشیدیم. 
کســی بیاید فولاد و ذوب آهــن را از اصفهان 
ببــرد؛ برای ما همــان آب طبیعی و هوای تمیز 

کافی است.

نقدعلی عضو مجمع نمایندگان اصفهان:

کسی بیاید فولاد و ذوب آهن را از اصفهان ببرد؛ هوای تمیز می خواهیم

سرویس سیاســی - یک فعال 
سیاسی اصاح طلب گفت:  قدرت های 
حاکــم به ویژه در کشــورهایی که با 
رویکرد دموکراسی و فضای انتخابات 
آزاد سعی می کنند قدرت خودشان را 
حفظ کنند، نمی توانند به افکار عمومی 

بی توجه باشند.
محمدجــواد حق شــناس فعال 
سیاســی اصاح طلب در مورد وتوی 
قطعنامه  پایان جنگ غزه از سوی آمریکا 
با وجود نسل کشــی  که در حال وقوع 
است، گفت: فکر می کنم در عرصه سیاست و روابط بین الملل موضوع حقوق بشر 

اولویت اول نیست و باید این را به عنوان یک واقعیت پذیرفت.
وی افزود: به هرحال کسانی که وارد فعالیت های سیاسی خارجی می شوند و 
می خواهند این روزها در عرصه سیاست خارجی تاش کنند یا به یک فهم دقیق 
از مسأله برسند، این نکته به عنوان گام اول باید در ذهن شان قرار بگیرد؛ آن چیزی 
که در سیاست بین الملل و به ویژه در سیاست خارجی قدرت های بزرگ حرف 
اول را می زند، بحث منافع ملی یا منافع جریان هم پیمان با آنها است و بعد از آن 
اگر بخواهند به سایر مباحث توجهی کنند، موضوع حقوق بشر هم وارد پارامترهای 

تصمیم گیری آنها شده و مورد توجهشان قرار می گیرد.
این فعال سیاسی تصریح کرد: اما اگر این امر )پارامترهای اعامی حقوق بشر( 
بر تعارض میان حفظ حقوق بشر و منافع ملی دایر شود، فکر می کنم نباید خیلی به 
ایدئولوژی اعامی کسانی که در جایگاه قدرت قرار گرفتند اعتماد کنیم. در شرق 
عالم یا چه در غرب عالم و حتی در کشــورهای جهان سوم فرقی نمی کند، فکر 
نمی کنم مبحث حقوق بشر خیلی مورد توجه تصمیم گیران در سیاست خارجی 
قرار گرفته باشــد. حق شناس در پاســخ به این سوال که برای حل این مشکل و 
اینکه شاهد این نسل کشی ها و جنایت علیه بشریت نباشیم جامعه جهانی باید چه 
رفتاری در پیش بگیرد، گفت: فکر می کنم اتفاقی که باید حداقل در این رویداد 
دوماهه اخیر مورد توجه قرار می گرفت حادث شدن یک آیتم و یک عامل جدید 
به عنوان افکار عمومی اســت، به هرحال این یکی از منابع مهم قدرت است. به 
همین دلیل قدرت های حاکم به ویژه در کشورهایی که با رویکرد دموکراسی و 
فضای انتخابات آزاد سعی می کنند قدرت خودشان را حفظ کنند، نمی توانند به 

افکار عمومی بی توجه باشند.
وی تصریح کرد: نکته مهمی که رخ داد این بود که به نظر می رســد جریان 
حاکم بر اســرائیل و حامیان این دولت تندرو در داخل اسرائیل و در کشورهایی 
که از آن حمایت می کنند، به طور ویژه آمریکا و کشورهای اروپایی، با یک پدیده 
جدید روبه رو شــدند که آن موج بزرگی بود که در شــهرهای بزرگ مانند لندن، 
واشــنگتن، نیویورک، پاریس و حتی کشورهایی غیر از کشورهای اسامی مثل 
جاکارتا و حتی آفریقای جنوبی شــاهد بودیم. ایــن امواج محکوم کننده و این 
جنایت های دولت تندرو در اسرائیل با بازتاب های منفی زیادی روبه رو شد و این 
روند حتی به مراتب قدرت مثل پارلمان ها هم کشیده شد و اعتراضات آنها را هم 
دربرداشت. امروز ما می بینیم که رویکرد مسئولانه و شجاعانه دبیرکل سازمان ملل 
به یکی از تریبون های مهم و جدی در محکوم  کردن این جنایت ها بدل شده و این 
اتفاق بسیار ارزشمندی است که باید به نیکی از آن یاد کنیم. من فکر می کنم باید 
به این بخش توجه بیشتری شود و تا آنجایی که امکان دارد در انتقال پیام مردمی 
که بیش از ۷۰ ســال از خانه و کاشــانه خود آواره شدند، به نحو دقیق و درست 
در جامعه جهانی بهره  گرفته شود و هم اینکه اتفاقی که توسط حماس رخ داد و 
موجب سوء استفاده نتانیاهو و همکاران تندروی او در کابینه شد هم باید همزمان 

ابعادش مورد بررسی قرار بگیرد.
وی در ادامه گفت: بحث دفاع مشروع یک اصل شناخته شده است، دنیا و 
حقوق بین الملل هم آن را می پذیرد، اما اگر رویکردی که مبتنی بر دفاع باشد موجب 
سوء استفاده جریان  حاکم در اسرائیل شود، طبیعتا اینجا کسانی که آسیب  جدی 
می بینند مردم عادی و مردم فلسطینی بوده که علیرغم بیش از ۷۰ سال محرومیت 
و آوارگی، امروز بیش از ۵۰ روز است که باید با بمباران و موشکباران های یک 
ارتش مسلح و بی رحم روبه رو شوند که حتی به بیمارستان ها، مدارس، دانشگاه ها، 
به معابد، مساجد و کلیساها هم رحم نمی کنند و عما با یک نسل کشی روبه رو 

هستیم.

سرویس سیاسی - نماینــدگان مجلس شورای اسامی تصویب کردند 
که بکار بردن عنوان »مدرســه« به هر شکلی فقط برای واحدهای آموزشی و 
پرورشی که براساس شرایط و ضوابط و مقررات وزارت آموزش و پرورش 

تاسیس و اداره می شوند، مجاز است.
نمایندگان مجلس شــورای اســامی در جلســه علنی امروز یکشنبه، 
گزارش شــور دوم کمیســیون آموزش، تحقیقات و فناوری در مورد طرح 
اصاح موادی از قانون تأسیس و اداره مدارس و مراکز آموزشی و پرورشی 

غیردولتی را بررسی و ماده ۱ این طرح را به شرح به تصویب رساندند:
»مــاده۱- دو تبصره به عنوان تبصره های)۲( و )۳( به شــرح زیر به بند 
»الف« ماده)۲( قانون تأســیس و اداره مدارس و مراکز آموزشــی و پرورشی 
غیردولتــی مصوب  ۱۴/ ۹/ ۱۳۹۵ الحاق و شــماره تبصره آن به )۱( اصاح 

می شود:
تبصره۲- بکار بردن عنوان »مدرسه« به هر شکلی فقط برای واحدهای 
آموزشی و پرورشی که براساس شرایط و ضوابط و مقررات وزارت آموزش و 
پرورش به صورت دولتی یا غیردولتی تأسیس و اداره می شوند و آموزش های 
رسمی را مطابق مصوبات شورای عالی آموزش و پرورش ارائه می دهند مجاز 
است. مؤسسه ها و مراکزی که خارج از این ضوابط از عنوان مدرسه استفاده 
می کنند به اســتثنای حوزه های علمیه و مؤسســاتی که بر اســاس مصوبات 
شورای عالی انقاب فرهنگی از عنوان مدرسه استفاده می کنند، مکلفند ظرف 
مدت سه ماه پس از لازم الاجراء شدن این قانون واژه مدرسه را از عنوان خود 
حذف نمایند. تبصره۳- وزارت آموزش و پرورش موظف است در صورت 
احراز تخلف به فوریت شــکوائیه ای را بــه مبادی ذی ربط مبنی بر غیرمجاز 
بودن فعالیت مدرسه یا مرکز آموزشی ارائه کند تا حداکثر ظرف مدت دوماه 
برابر مقررات و ضوابط نسبت به تعطیلی و مهر و موم )پلمب( آن اقدام گردد.«

فعال سیاسی اصلاح طلب:

در سیاست خارجی قدرت های بزرگ 
منافع ملی و منافع جریان هم پیمان 

حرف اول را می زند

با تصویب نمایندگان مجلس؛

واژه »مدرسه« منحصر به مراکز 
آموزش و پرورش شد

سرویس سیاسی - نماینده مردم 
تبریــز در واکنش به گذاشــتن دوربین 
در ورودی متــرو، گفت: قرآن در آیه ۹ 
رْ إنِْ نفََعَتِ  ســوره اعلی می فرماید : فَذَکِّ
کْرَی یعنی تذکر را زمانی می دهند که  الذِّ
نفع درست کند، تذکری که باعث ضرر 
باشــد و تابلویی شود که علیه نظام از آن 
استفاده شود، برخاف تذکری است که 
می خواهیم بدهیم، ما باید زمانی به افراد 
یک حرفی بزنیم که بدانیم یک اصاحی 
در آن شــکل می گیرد امــا وقتی نتیجه 

معکوس می دهد، ضد امر به معروف و نهی از منکر است. مسعود پزشکیان نماینده 
مردم تبریز در مجلس شورای اسامی درباره ایرادات وارده به لایحه عفاف و حجاب 
گفت: چون لایحه در کمیسیون تخصصی بررسی شد از جزئیات آن خبر ندارم اما 
یک اصل را می دانم که رفتار را نمی توان به این سادگی با قانون عوض کرد، اعتقاد 
و باور را با دســتور نمی شــود درست کرد، برای تغییر رفتار باید با اندیشه و فکر به 
جنگ آن رفت؛ با چماق و دعوا و گرفتن و جریمه کردن تصویر می کنم نه تنها کار 
به جایی نمی رسد و در ظاهر ممکن است آن چهره را نشان ندهد اما از باطن کاما 
تهی و خالی می شود و آن کسی که روسری و حجاب بر سر می گذارد هم گاها هیچ 
اعتقادی نخواهد داشت.وی در پاسخ به این سوال که »چرا از دولت و قوه قضاییه 
نظرات مختلف شــنیده می شــود«، اظهار داشت: این را از خودشان بپرسید اما اگر 
از من بپرســید می گویم، مدارس دست ما بود، مساجد، مهدکودک ها، دبیرستان ها، 
صداوســیما، مساجد و ... همه چیز در اختیار ما بود، ما با جوانان چه کار کردیم که 
جوانان ما اینجوری شــدند؟ ما به جای اینکه خودمان را نقد کنیم که علل به اینجا 
رسیدن مساله را نقد و ارزیابی کنیم، می گوییم حالا بگیرید و ببندید و بزنید و جریمه 
کنید، باید ما را جریمه کنند که نتوانستیم فرزندان خود را خوب تربیت کنیم.نماینده 
تبریز خاطرنشــان کرد: در هر موسسه و هیات و اداره ای روحانیت حضور دارد اما 

نتیجه آنطور که می خواستیم نشد، چرا اینطور شده؟
پزشکیان در واکنش به این مساله که »وزیر کشور از دوربین گذاشتن در مترو و 
عکس و ویدیو گرفتن از افراد به عنوان امر به معروف و نهی از منکر دفاع می کند«، 
کْرَی یعنی تذکر  رْ إنِْ نفََعَتِ الذِّ عنوان کرد: قرآن در آیه ۹ سوره اعلی می فرماید : فَذَکِّ
را زمانی می دهند که نفع درست کند، تذکری که باعث ضرر باشد و تابلویی شود 
که علیه نظام از آن اســتفاده شود، برخاف تذکری است که می خواهیم بدهیم، ما 
باید زمانی به افراد یک حرفی بزنیم که بدانیم اصاحی در آن شکل می گیرد اما وقتی 
نتیجه معکوس می دهد ضد امر به معروف و نهی از منکر است. وی در پاسخ به این 
سوال که »به نظر شما این روش امر به معروف اثر دارد؟« ابراز داشت: اگر اثر می کرد 
که تا حالا اثر کرده بود، اوایل انقاب دم در دانشگاه یا ادارات می ایستادند و می گفتند 
خانم موی ات دیده می شود درستش کن! و نتیجه همین شد. ما از اول انقاب داریم 
از این کارها می کنیم و جلوی درب ها تذکر می دهیم، چرا درســت نشــده؟ حالا با 
این درســت می شود؟ پزشکیان ادامه داد: حضرت علی در خطبه ۱۵۴ نهج الباغه 
می فرماید: »فَالنَّاظِرُ باِلقَْلْبِ العَْاملُِ باِلبْصََرِ یکَُونُ مُبتْدََأُ عَمَلهِِ أنَْ یعَْلَمَ أعََمَلُهُ عَلَیهِْ أمَْ لهَُ؟ 
فَإنِْ کَانَ لهَُ مَضَی فیِهِ وَ إنِْ کَانَ عَلَیهِْ وَقَفَ عَنهُْ.« یعنی کسی که با بصیرت می فهمد و 
با آگاهی عمل می کند همان ابتدای کار باید بداند که این کار به نفع اوست یا به ضرر 
او، اگر به نفع است ادامه دهد و اگر علیه هدف اوست، خب متوقف کند!عضو مجمع 
نمایندگان تبریز خاطرنشــان کرد: استراتژی و تاکتیک شکست خورده را دوباره و 
صدباره و هزارباره ادامه دادن نتیجه می دهد؟ نه به حرف خدا گوش می دهیم، نه به 
حرف امام معصوم گوش می دهیم نه به حرف علم و تجربه و دانش؛ معلوم نیست 
می خواهیم چه کار کنیم و بعد تصور می کنیم با این کارها به دین و اسام و انقاب 

خدمت می کنیم.

ســرویس سیاسی -مخالفان تصویب موافقت  نامه همکاری در حوزه امنیت 
اطاعات بین ایران و روسیه تاکید داشتند که اطاعات کشور جایگاه مهمی دارد و 
نباید این اطاعات در اختیار روسیه قرار گیرد.نمایندگان مجلس شورای اسامی در 
جلسه علنی مجلس لایحه موافقت نامه همکاری در حوزه امنیت اطاعات بین ایران 
و روسیه را بررسی کرده و در نهایت کلیات این موافقت نامه را به تصویب رساندند.

غامرضا نوری قزلجه در مخالفت با کلیات این موافقت نامه بیان کرد: در دنیای 
امروز اطاعات یک کشــور بسیار حائز اهمیت می باشد یعنی هرچه یک کشور در 
حوزه امنیت اطاعات گام بردارد به نفعش اســت. در حوزه امنیتی با هیچ کشوری 
تعارف نداریم و این دوســت یا دشــمن نمی شناسد. درست است که ما باید ارتباط 
خود را با ســایر کشــورها توسعه دهیم اما باید منافع ملی را در نظر بگیریم. از سوی 

دیگر برخی از مفاد این موافقت نامه برخاف قانون اساسی است.
مهــرداد گودرزوند چگینی در موافقت با کلیات این موافقت نامه بیان کرد: در 
حوزه امنیت ملی و ارتباط بین المللی توجه به توسعه ارتباطات حائز اهمیت است. 
از ســوی دیگر در این موافقت نامه با ارتقاء روابط شــاهد توسعه حوزه اقتصادی و 
اجتماعی خواهیم بود. برخاف صحبت هایی که مخالفان داشــتند ما توافق نامه ۲۰ 
ساله با روسیه داریم و هم دوستان و هم دشمنان مشترکی داریم. باید با ارتقاء روابط 
از این ظرفیت استفاده کنیم قطعا ارتقاء روابط به ارتقاء دیپلماسی بین دو کشور کمک 
می کند. در این موافقت نامه بر حمایت از منافع اطاعاتی مشترک بین دو کشور تاکید 
شده است و می تواند منجر به اعتماد سازی بین المللی شود و ارتقای روابط اجتماعی 
و اقتصادی را به دنبال دارد. ابوالفضل عمویی ســخنگوی کمیســیون امنیت ملی و 
سیاست خارجی مجلس شورای اسامی در دفاع از کلیات این موافقت نامه بیان کرد: 
این موافقت نامه در حوزه امنیت اطاعات بین دو کشــور موثر یعنی ایران و روسیه 
است که همکاری دو طرفه در حوزه امنیت اطاعات معنای این توافق نامه می باشد 
و هم یک ظرفیتی برای نشان دادن توانمندی ایران در حوزه امنیت اطاعات است. 
همچنین در این موافقت نامه پیرامون حمات سایبری و تهدیداتی که در داخل فضای 
سایبری علیه دو کشور وجود دارد تدابیری برای دفاع مشترک اندیشیده شده است. 
وی در ادامه اظهار کرد: در صحبت های همکاران گفته شــد که چرا روســیه با 
نهادهای مختلف ما ارتباط می گیرد. باید بگویم که روابط ما با فدراسیون روسیه در 
حوزه های متعدد می باشد و ما باید از ارتقاء این روابط استقبال کنیم و اکنون نیز در 
حوزه امنیت اطاعات این موضوع پیش بینی شــده است.  در سایر حوزه ها نیز این 
ارتقاء روابط لازم اســت. ظرفیت همکاری دو جانبه بر مبنای صاحدید دو کشور 
پیش بینی شده است. اگر قرار باشد تغییری در مفاد این موافقت نامه ایجاد شود قطعا 
باید براســاس اصل ۱۲۵ به تصویب مجلس شــورای اسامی برسد و مجلس در 
جریان آن قرار گیرد. حسینعلی حاجی دلیگانی در اخطاری در جریان بررسی کلیات 
این موافقت نامه بیان کرد: بنده چندین بار متن این موافقت نامه را مطالعه کردم اما در 
آن اشکالاتی وجود دارد که می تواند منجر به سلطه گری نسبت به کشور ما به ویژه 
در حوزه امنیتی شود. در جایی از این موافقت نامه آمده است که دو کشور می توانند 
اطاعات مربوط به هم را به کشور ثالث بدهند. اگر قرار باشد اطاعاتی از ما در اختیار 
طرف ثالث قرار گیرد چرا ما خودمان آن را ندهیم. از ســویی دیگر واژگانی در این 

موافقت نامه آمده که با تعاریف بین المللی در تضاد است.
 محمدرضــا صباغیــان نیز در تذکــری آیین نامه ای در جریان بررســی این 
موافقت نامه بیان کرد: امنیت سایبری بحث مهمی است و درست است که ما با روسیه 
رابطه دوستانه ای داریم اما تاریخ نشان داده تا هر وقت که مسائل روسیه در اروپا رفع 
می شود در روابط خود با کشورهای همسایه تغییر موضع می دهد، در این شرایط ما 
باید آینده را در نظر بگیریم اگر فردا موضوع اوکراین برطرف شد نباید اجازه دهیم که 
خدایی نکرده حقی از مردم ایران ضایع شود. در نهایت نمایندگان با کلیات و جزییات 

این موافقت نامه موافقت کردند.

پزشکیان نماینده مجلس:

تذکر وقتی نتیجه معکوس دهد، ضد 
امر به معروف و نهی از منکر است

موافقت  نامه همکاری امنیت اطلاعات 
بین ایران و روسیه  تصویب شد

باقری فعال سیاسی اصلاح طلب:

تا آخرین رمق های مدیریت کشور گرفته نشده 
باید پروژه یکدست سازی متوقف شود

سرویس سیاسی - علی باقری در مورد مضرات 
و مزایای تجربه یکدست سازی بعد از دو سال گفت: 
به شــکل کلی معتقدم، تجربه یکدست ســازی در 
ســاختار مدیریت اجرایی و سیاسی کشور نشان داد 
که اساســا ادامه این رویه امکان پذیر نیست. یعنی از 
درون آن حاکمیت یکدست شــده، همان طور که در 
شــرایط فعلی ماحظه می شود، تقسیمات جدیدی 
رخ می دهد که آن یکدســتی را از بین می برد. این در 

گذشته هم مشاهده شده است.
وی افــزود: در دوره آقــای احمدی نژاد که با 
مجلس هشــتم و نهم هم زمان بود، ماحظه کردید 
اختافــی که بین مجلس و دولت آن زمان در ســال 
و ماه های آخر پیش آمد، شــاید جلوه هایش را کمتر 
در تاریخ سیاسی بعد از انقاب دیده بودیم. بنابراین 
پروژه یکدست ســازی در ســاختار سیاسی کشور 
پروژه ناممکنی اســت و تنها نتیجه اش این می شود 
که جامعه از بخش های قابل توجهی از ظرفیت های 
مدیریتی و سیاسی کشــور محروم می شود، به امید 
آنکه یــک هماهنگی مطلقی به وجــود بیاید تا در 
آرامــش، هماهنگی کارها خوب پیــش برود؛ بعد 
از حــذف آن ظرفیت هــا و توانمندی هــا، دوباره 
عما با یکســری اختافات و ناهماهنگی ها مواجه 
خواهیم بود. به شــکل خاصه بخواهم عرض کنم 
از مضرات یکدست سازی، حذف نیروهای توانمند 
و بخش هایی از تفکرات موجود کشــور اســت که 
بــه وقوع می پیوندد. یعنی قســمت منفی آن محقق 
می شــود اما قســمتی که مجریان در مورد حسن و 
منافع ماجرای یکدست ســازی فکــر می کنند، رخ 
نمی دهــد و تنها ایرادهای آن بــه عنوان بار و هزینه 
به کشور اضافه می شود. لذا اتفاقی هم که در شرایط 
فعلی افتاده قابل پیش بینی بود. برخی از صاحبنظران 
سیاســی هم پیش بینی کرده بودند که تاش ها برای 
یکدست ســازی فقط هزینه به کشور وارد می کند و 
کشور را از بخشی از ظرفیت های موجود خود محروم 
می کند و نتیجه مثبتی هم در جهت آرامش و یکدستی 

قوای حاکم نخواهد داشت.
باقری در پاســخ به این ســوال که انتهای این 
وضعیــت به کجا ختم خواهد شــد و چه نتیجه ای 
به همراه خواهد داشــت، گفت: این فرآیند انتهایی 
نــدارد. یعنی مجریان یکدست ســازی بعد از اینکه 
یک مرحله از این پروژه انجام شــد با دگراندیشــان 
جدیدی در داخل حاکمیت مواجه خواهند شــد که 
ممکن اســت مختصات شان فرق کند، اما از دید آنها 
مجددا دگراندیش هســتند. یعنی افرادی هستند که 
طور دیگری فکر می کنند و دوباره این تقســیم  بر دو 
و حذف تا بی نهایــت ادامه پیدا می کند. من یک بار 
مثال زدم خالص سازی عین آب شوری است که یک 
تشنه ای آن آب را می نوشد به امید آنکه التیام پیدا کند 
و تشنگی اش فرونشست کند، در حالی که آب شور 
این تشــنگی را افزایش می دهد و هیچ زمان موجب 
سیرآبی نمی شود. وی افزود: به نظر من انتهایی وجود 
ندارد. انتهای مناســب این است که دست اندرکاران 
پروژه یکدست سازی دســت از این پروژه بردارند. 
یعنی بپذیرند که یکدست سازی و خالص سازی در 
کشور نه ممکن است و نه مفید. این واقعیت را بپذیرند 
که کشــور وقتی به سمت تعالی، توسعه و پیشرفت 
خواهــد رفت که از همه ظرفیت های مختلف خود 
با دیدگاه های مختلف بتواند استفاده کند. ظرفیتی در 
خود ایجاد کند که از همه نگاه ها با همه مختصاتی که 
دارند در یک چارچوب کلی منطقی رو به جلو بتواند 
اســتفاده کند و پایان خالص سازی اینجاست. پایان 
منطقی آن اینجاست که بپذیرند و معقول رفتار کنند، 
پایان غیرمنطقی اش هم یک پایان ناپیدا و یک فرجام 
بی پایان اســت که همین طور فرآیند حذف نیروها و 
نحیف شدن بدنه مدیریتی، اجرایی و تقنینی کشور 

ادامه خواهد داشت.
باقری در مورد تصور برخی که اختافات درون 
این گروه یکدست را نوعی دعوای زرگری می دانند، 
گفت: من این اختافات را دعوای زرگری نمی دانم؛ 
اینها مبانی دارد. شــما ببینید در همین بحث که شاید 
آخرین مصداق آن بود، اختافی که بین قوه قضائیه و 
قوه مجریه بر سر لایحه حجاب و عفاف وجود دارد؛ 
این روزها بخشی از قوه مجریه اقدامات خودسرانه ای 
در زمینه برخورد با مسأله حجاب اختیاری در کشور 
انجام می دهد و یا تاشی که مجلس در یک فاز دیگر 
بــرای قانونی کردن چنین برخوردهایی می کند، این 

اختاف نظر را کاما جدی می بینم.
وی افزود:  حرفی هم کــه قوه قضائیه می زند، 
حرف کارشناســی است، در این جهت که مجموعه 
مقرراتی که در ذهن طراحان آن اســت، به فرض اگر 
قانون هم شود را غیراجرایی می داند و در مرحله اجرا 
برای دستگاه مجری که قوه قضائیه و دادگاه ها هستند، 
این کار غیرقابل اجرا و غیرمفید است. از طرف دیگر 
در جلسه ســران قوا، تصمیم آنها در ارتباط با طرح 
اولیه تنظیمی توسط قوه قضائیه، در موضوع حجاب 
و عفاف تایید شده است. بنابراین این حرف منطقی 
است که گفته می شــود اگر این جلسات قرار است 
کاربردی داشته باشــد و مواردی که آنجا هماهنگ 
می شــود تا انتها هماهنگ پیش برود، چرا این طرح 
در مجلس به یک لایحه مفصل از ۱۵ ماده به ۷۲ ماده  
تغییر داده شده است که آن همه ایراد حقوقی، انشایی 
و ابهامی از ســوی شورای نگهبان روی آن گذاشته 
شده اســت. بنابراین به هیچ وجه فکر نمی کنم اینها 

جنگ زرگری است.
این فعال سیاســی اصاح طلب تصریح کرد:  
منتهی شــاید با حذف و خالص سازی های گذشته 
از عمق این اختافات کاســته شده باشد. یعنی تنها 
نتیجه ای که این خالص سازی ها درخصوص موضوع 
لایحه حجاب می تواند داشــته باشــد این است که 
مدعیان و کسانی که با مسیر مجلس و دولت اختاف 
دارنــد، ایراد فنی می گیرنــد. ولی اگر آن محذوفین 
همچنــان در عرصه بودنــد و اگر به لایحه حجاب 
و عفــاف از منظر امنیتی و انتظامی نگاه کنیم، از این 
زاویه با آن مخالفت می کردند. اختافات موجود هم 
مربوط به بحث های کارشناســی جدی است که من 

آن اختافات را واقعی می دانم.  
باقری در پاســخ به این ســوال که با نگاهی به 
گذشته می بینیم که از میان اختافات یکدست سازی، 
آقای احمدی نژاد از دایره اصولگرایی کنار گذاشــته 
شد و بعدها در جریان خالص سازی آقای لاریجانی 
حذف شد، این احتمال وجود دارد مشابه این اتفاقات 
را برای رؤســای قوای این دوره هم شــاهد باشیم، 
گفت: اگر فرآیند نامقدس، نامیمون و سرمایه بربادده 
خالص سازی در کشــور متوقف نشود، شما شک 
نکنید دیر یا زود این اتفاق همین طور در ادامه اتفاقات 
گذشــته رخ خواهد داد. فقط ابهام در این اســت که 
ترتیب قربانیان به چه شــکلی اســت؟ یعنی در این 
دوگانه ای که الان بین جریان پایداری و آقای رئیسی 
از یک طرف و جریان آقای قالیباف و جریان راست 
سنتی ایجاد شده، اگر ائتافی بین شان شکل بگیرد، 
ابهام در اینجاســت که کدام قرار اســت زودتر ذبح 
شــده و از عرصه خارج شوند. وگرنه اگر این فرآیند 
متوقف نشــود، دیر یا زود دارد اما ســوخت و سوز 
ندارد و رفته  رفته همه این آدم ها و جریانات به نوبت 
یکی یکی همدیگر را حذف خواهند کرد و کشور به 
نقطه ای می رسد که از کمترین توان عقانیت، تدبیر 

و مدیریت خارج می شود.
وی افزود: در حال حاضر شما سرنوشت مجلس 

یازدهم را نگاه کنید، کیفیت و وزانت مجلس یازدهم 
را ببینید که صدای خیلی ها را در کشور درآورده است؛ 
این از نتایج ابتدایی فرآیند خالص سازی در قوه مقننه 
اســت. این نتایــج را در کیفیت دولت هم می توانید 
مشاهده کنید. الان سطح نازل مدیریت اجرایی کشور 
در وزارتخانه ها و دستگاه های اجرایی نتیجه دیگری 
از این تاش برای اجرای فرآیند یکدست سازی است 
و این روند ادامه پیدا خواهد کرد. همان طور که گفتم 
این تسلســل همین طور ادامه پیــدا خواهد کرد و تا 
آخرین رمق های تدبیر و مدیریت در کشــور گرفته 

نشده باید متوقف شود.
باقری در پاسخ به این سوال که با توجه به آرایش 
سیاسی اصولگرایان، وضعیت آنان در انتخابات را چه 
طور تحلیل می کنید آیا شاهد ائتافی مانند انتخابات 
گذشــته خواهیم بود یا اصولگرایان با چند لیســت 
جداگانه و متفاوت به صحنه انتخابات خواهند آمد، 
گفت: آن چیزی که از اخبار آشــکار به چشم می آید 
این است که این رقابت، جدی است. برای اینکه آیا 
ایــن دوگانه مثل انتخابات مجلس قبل منتهی به یک 
لیســت واحد در این انتخابات خواهد شــد یا خیر، 
مقداری باید صبر کرد. اما آنچه که می شود تشخیص 
داد این است که شاید آن احتمال قدری به این موضوع 
وابســته باشد که آیا رقبای غیراصولگرا اساسا امکان 
سیاست ورزی در این انتخابات را پیدا کنند یا خیر؟ 
اگر نیروهای اصاح طلب یا اعتدالی، بتوانند لیست 
قابل توجهی بدهند این احتمال که در سمت اصولگرا 
تاش های بیشتری برای رسیدن به یک ائتاف کامل 
صــورت گیرد وجود دارد و این احســاس خطر به 
ائتــاف آنها کمک می کند. وی افزود: در کل گمانم 
این اســت که با شکاف هایی که در ماه های اخیر در 
بین اصولگرایان آشکار شده و صف بندی هایی که در 
جلسات انتخاباتی شکل گرفته و اخبار آن بیرون آمده، 
می توان گفت نسبت به ۴ سال پیش جریان اصولگرا 
کار سخت تری برای دادن یک لیست دارد. ۴ سال پیش 
کار مشکلی بود که لحظه آخر با کلی حرف و حدیث 
اصولگرایان موفق به این کار شــدند. امسال با توجه 
به وسعت، عمق شکاف ها، اختافات و آرایشی که 
شکل گرفته، حداقل می توانم بگویم نسبت به ۴ سال 
گذشته رسیدن به ائتاف را خیلی مشکل تر می دانم.
باقری در پاسخ به این سوال که در رقابت بین جریان 
اصولگرا کفه کدام جریان سنگین تر است، گفت: به 
نظر می رســد مجموعه دولت آقای رئیسی به جبهه 
پایداری نزدیک شده است. علیرغم اینکه شاید ابتدا 
این گونه نبود، عما این اتفاق افتاده و دولت در کشور 
ما به دلیل برخورداری از امکانات و در دست داشتن 
اهرم های مدیریتی و اجرایی، حضورش در یک طرف 
کفه رقابت های انتخاباتی تأثیرگذار خواهد بود. لذا 
شاید بتوان به این قرینه گفت جریان جبهه پایداری که 
به دولت آقای رئیسی نزدیک شده، وزن بیشتری در 
مجلس آینده از وزن فعلی خواهد داشت. حالا اینکه 
چقدر باشد، به پارامترهای دیگر از جمله بازیگرانی 
که در عرصه این انتخابات خواهند بود، بستگی دارد.

فعال سیاسی اصلاح طلب گفت: کیفیت و وزانت مجلس یازدهم را ببینید که صدای خیلی ها را در کشور درآورده است؛ این از نتایج ابتدایی 
فرآیند خالص سازی در قوه مقننه است. این نتایج را در کیفیت دولت هم می توانید مشاهده کنید. این تسلسل همین طور ادامه پیدا خواهد کرد و تا آخرین 

رمق های تدبیر و مدیریت در کشور گرفته نشده باید متوقف شود.

 به نظر می رســد مجموعه دولت آقای رئیســی به جبهه پایداری نزدیک شــده اســت. 
علیرغم اینکه شــاید ابتدا این گونه نبود، عملا این اتفاق افتاده و دولت در کشــور ما به 
دلیل برخورداری از امکانات و در دست داشتن اهرم های مدیریتی و اجرایی، حضورش 
در یــک طرف کفــه رقابت های انتخاباتی تأثیرگذار خواهد بود. لذا شــاید بتوان به این 
قرینه گفت جریان جبهه پایداری که به دولت آقای رئیســی نزدیک شده، وزن بیشتری 
در مجلــس آینده از وزن فعلی خواهد داشــت. حالا اینکه چقدر باشــد، به پارامترهای 
دیگــر از جملــه بازیگرانی کــه در عرصه این انتخابــات خواهند بود، بســتگی دارد.


